

Expert Committee on Sexual Orientation, Gender Identity and Expression, and Sex Characteristics (ADI-SOGIESC)
Report of the 1st meeting

Opening of the meeting and adoption of the agenda

The Expert Committee on Sexual Orientation, Gender Identity and Expression, and Sex Characteristics (ADI-SOGIESC) held its 1st meeting in the Hague on 14 May 2024. Esther van Dijk, Director for Gender Equality and LGBTIQ+ Equality, from the Dutch Ministry of Education, Culture, Science, gave a welcome address, followed by Jeroen Schokkenbroek, Director of Equal Rights and Human Dignity, Directorate General of Democracy and Human Dignity of the Council of Europe and Erik Adell Hellström, Chair of the Steering Committee on Anti-discrimination, Diversity and Inclusion (CDADI).

Jeroen Schokkenbroek acted as Chair ad interim until elections were held.

The Committee:

- Adopted the agenda of its 1st meeting, contained in Annex 1 together with the list of participants.

Election of Chair and Co-Chair

- The Chair invited the ADI-SOGIESC to elect a Chair and a Vice-Chair for the ADI-SOGIESC.
- Members requested a secret ballot and agreed to organise a hybrid vote in accordance with the procedures provided for under CM/Res(2021)3. For in person participants votes were cast using a ballot box and online votes were sent by email to a designated member of the CDADI Secretariat as agreed by the Committee.

Comité d'experts sur l'orientation sexuelle, l'identité et l'expression de genre, et les caractéristiques sexuelles (ADI-SOGIESC)
Rapport de la 1^e réunion

Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour

Le Comité d'experts sur l'orientation sexuelle, l'identité et l'expression de genre, et les caractéristiques sexuelles (ADI-SOGIESC) a tenu sa 1^{ère} réunion à La Haye le 14 mai 2024. Esther van Dijk, directrice de l'égalité des genres et de l'égalité LGBTIQ+, du Ministère néerlandais de l'Éducation, la Culture et les Sciences, a prononcé un discours de bienvenue, suivi de Jeroen Schokkenbroek, Directeur de l'Égalité des Droits et de la Dignité Humaine, Direction Générale de la Démocratie et de la Dignité Humaine du Conseil de l'Europe et d'Erik Adell Hellström, Président du Comité directeur sur l'anti-discrimination, la diversité et l'inclusion (CDADI).

Jeroen Schokkenbroek a assuré la présidence par intérim jusqu'à la tenue des élections.

Le Comité :

- A adopté l'ordre du jour de sa 1^{ère} réunion, contenu en Annexe 1 ainsi que la liste des participants.

Élection du président et du coprésident

- Le président a invité l'ADI-SOGIESC à élire un président et un vice-président pour l'ADI-SOGIESC.
- Les membres ont demandé un vote secret et ont convenu d'organiser un vote hybride conformément aux procédures prévues dans la CM/Res(2021)3. Pour les participants présents sur place, les votes ont été effectués à l'aide d'une urne et les votes en ligne ont été envoyés par courrier électronique à un membre désigné du Secrétariat du CDADI, comme convenu par le Comité.

The Committee:

- elected Yuri De Boer (The Netherlands) as Chair and Aaron Giardina (Malta) as the Vice-Chair for a year from 14 May 2024 to 13 May 2025;
- thanked all candidates for their interest;
- invited the new Chair to take up their seat as Chair.

Terms of Reference and workplan

Evgenia Giakoumopoulou, Secretary of the ADI-SOGIESC, presented the Terms of Reference of the ADI-SOGIESC and the workplan for 2024-2025 and invited Ralph Kass, Chair of the Gender Equality Commission to deliver a brief overview on the responsibilities of Gender Equality rapporteurs and practical approaches to fulfilling these duties.

The Committee:

- Took note of its Terms of Reference 2024-2027 and the indicative work plan for 2024 and 2025;
- Took note of the composition of the ADI-SOGIESC including representatives of member States, participants and observers;
- Invited interested members to express their interest to take on the role of Gender Equality Rapporteur to the Secretariat.

Review of the implementation of Recommendation [CM/Rec\(2010\)\(5\)](#) of the Committee of Ministers to member States on measures to combat discrimination on grounds of sexual orientation or gender identity

Thematic review 2023 – European Report 2024

Ellsworth Camilleri, Co-Secretary of the ADI-SOGIESC presented the third European Thematic Report on CM/Rec(2010)5 on the Right to the Highest Attainable Standard of Health and Access to Healthcare for LGBTI People in Europe, which was followed by a discussion.

The Committee:

- Warmly welcomed the report and thanked all those that contributed to the roundtable discussions that informed the report.
- Emphasised that the report is a useful resource for policy makers and practitioners to get inspiration for the implementation of inclusive health policies, that also addresses challenges posed by multiple and intersectional discrimination, as well as an opportunity for relevant stakeholders to showcase their successful practices and thus contribute to knowledge and resource sharing, mutual

Le Comité :

- a élu Yuri De Boer (Pays-Bas) comme président et Aaron Giardina (Malte) comme vice-président pour un an, du 14 mai 2024 au 13 mai 2025 ;
- a remercié tous les candidats pour leur intérêt ;
- a invité le nouveau président à prendre ses fonctions de président.

Termes de référence et plan de travail

Evgenia Giakoumopoulou, Secrétaire de l'ADI-SOGIESC, a présenté les termes de référence de l'ADI-SOGIESC et le plan de travail pour 2024-2025 et a invité Ralph Kass, président de la Commission pour l'égalité de genre, à donner un bref aperçu des responsabilités des rapporteurs et des approches pratiques pour remplir ces fonctions.

Le Comité:

- A pris note de son mandat 2024-2027 et du plan de travail indicatif pour 2024 et 2025 ;
- Pris note de la composition de l'ADI-SOGIESC comprenant des représentants des Etats membres, des participants et des observateurs ;
- A invité les membres intéressés à exprimer leur intérêt à assumer le rôle de rapporteur sur l'égalité de genre au Secrétariat.

Examen de la mise en œuvre de la recommandation [CM/Rec\(2010\)\(5\)](#) du Comité des Ministres aux États membres sur des mesures visant à lutter contre la discrimination fondée sur l'orientation sexuelle ou l'identité de genre

Examen thématique 2023 – Rapport Européen 2024

Ellsworth Camilleri, Co-secrétaire de l'ADI-SOGIESC a présenté le troisième rapport thématique européen sur la CM/Rec(2010)5 sur le droit au meilleur état de santé possible et l'accès aux soins de santé pour les personnes LGBTI en Europe, qui a été suivi d'une discussion.

Le Comité:

- A chaleureusement accueilli le rapport et a remercié tous ceux qui ont contribué aux tables rondes et ont éclairé le rapport.
- A souligné que le rapport constitue une ressource utile permettant aux décideurs politiques et aux praticiens de s'inspirer en vue de la mise en œuvre de politiques de santé inclusives, qui abordent également les défis posés par la discrimination multiple et intersectionnelle, ainsi qu'une opportunité pour les parties prenantes concernées de présenter leurs pratiques efficaces et ainsi contribuer au

learning and transfer of innovation across all levels of government.

- Instructed the Secretariat to submit the Report to the CDADI for adoption at its 9th meeting (18-20 June 2024, Strasbourg), and to present it to the Committee of Ministers to take note of the report before its publication.

Thematic review 2025

Gabriella Calleja, Senior Policy Adviser at the SOGIESC Unit, presented the CM/Rec(2010)5 Thematic Review 2025 Scoping paper on 'Combating hate speech on grounds of SOGIESC' for discussion.

The Committee:

- Agreed on the topic of the 2025 thematic review of CM/Rec(2010)5 on 'Combating hate speech on grounds of SOGIESC';
- Invited member States interested in participating to the 2025 thematic review through national Roundtables to express their interest in writing to the Secretariat.

Comprehensive review of the implementation of Recommendation [CM/Rec\(2010\)5](#) of the Committee of Ministers to member States on measures to combat discrimination on grounds of sexual orientation or gender identity

The Committee:

- Took note of the progress made on the full review of the Recommendation CM/Rec(2010)5, and of the Stakeholder Engagement Guide for Authorities.

Draft Committee of Ministers Recommendation on the Equality of Rights of Intersex Persons

Kirsten Leube, member from Germany, and member of the Drafting Group of the Draft Recommendation, presented an update of the work of the Drafting group and presented the draft Appendix to the Draft Recommendation of the Committee of Ministers to member States on the Equality of Rights of Intersex Persons.

The Committee:

- Took note of the work carried out by the drafting group of the Draft Recommendation of the Committee of Ministers to member States on the Equality of Rights of Intersex Persons, and their upcoming plans;
- Took note of and provided guidance on the draft Appendix to the Draft Recommendation of the

partage des connaissances et des ressources, à l'apprentissage mutuel et au transfert de l'innovation à tous les niveaux de gouvernement.

- A chargé le Secrétariat de soumettre le rapport au CDADI pour adoption lors de sa 9e réunion (18-20 juin 2024, Strasbourg), et de le présenter au Comité des Ministres afin de prendre note du rapport et de le publier.

Examen thématique 2025

Gabriella Calleja, conseillère politique principale à l'unité SOGIESC, a présenté pour discussion le document d'orientation en vue de l'examen thématique de 2025 de la CM/Rec(2010)5 sur le sujet « Lutter contre les discours de haine fondés sur les SOGIESC ».

Le Comité :

- A convenu du sujet de l'examen thématique 2025 du CM/Rec(2010)5 sur « La lutte contre les discours de haine fondés sur les SOGIESC »;
- A invité les États membres souhaitant participer à l'examen thématique 2025 par le biais de tables rondes nationales à exprimer leur intérêt par écrit au Secrétariat.

Examen complet de la mise en œuvre de la Recommandation [CM/Rec\(2010\)5](#) du Comité des Ministres aux États membres sur des mesures visant à combattre la discrimination fondée sur l'orientation sexuelle ou l'identité de genre

Le Comité :

- A pris note du progrès réalisés dans l'examen complet de la Recommandation CM/Rec(2010)5 et du Guide d'engagement des parties prenantes à l'intention des autorités.

Projet de Recommandation du Comité des Ministres sur l'égalité des droits des personnes intersexes

Kirsten Leube, membre de l'Allemagne et membre du groupe de rédaction du projet de recommandation, a présenté une mise à jour des travaux du groupe de rédaction et a présenté le projet d'annexe au projet de recommandation du Comité des Ministres aux États membres sur l'égalité des droits des personnes intersexes.

Le Comité :

- A pris note des travaux menés par le groupe de rédaction du projet de Recommandation du Comité des Ministres aux États membres sur l'égalité des droits des personnes intersexes, et de leurs projets à venir ;
- A pris note et a fourni des orientations sur le projet d'annexe au projet de recommandation

Committee of Ministers to member States on the Equality of Rights of Intersex Persons;

- Instructed the Secretariat to submit the Draft Appendix to the CDADI to take note of it and provide guidance, at its 9th meeting (18-20 June 2024, Strasbourg).

Draft Glossary on Sexual Orientation, Gender Identity and Expression, and Sex Characteristics

Evgenia Giakoumopoulou, Secretary of the ADI-SOGIESC presented the work done on the Draft Glossary.

The Committee:

- Took note of the Draft Council of Europe Glossary on Sexual Orientation, Gender Identity and Expression, and Sex Characteristics and will reexamine a revised version at the next ADI-SOGIESC meeting.

Date and venue of the 2nd ADI-SOGIESC Meeting

- The Committee agreed to hold its 2nd meeting in Strasbourg on 29-30 October 2024, and its 3rd meeting in Malta between 19 and 21 May 2025 in the framework of the European IDAHOT+ Forum hosted by Malta;
- The Committee thanked the Malta delegate for their kind offer to host the 3rd ADI-SOGIESC meeting and instructed the Secretariat to follow up on this invitation.

The Committee adopted the present abridged meeting report.

Other observations

None.

du Comité des Ministres aux États membres sur l'égalité des droits des personnes intersexes ;

- A charge le Secrétariat de soumettre le projet d'annexe au CDADI pour en prendre note et fournir des orientations, lors de sa 9e réunion (18-20 juin 2024, Strasbourg).

Projet de glossaire sur l'orientation sexuelle, l'identité et l'expression de genre, et les caractéristiques sexuelles

Evgenia Giakoumopoulou, Secrétaire de l'ADI-SOGIESC a présenté le travail effectué sur le projet de glossaire.

Le Comité:

- A pris note du projet de glossaire du Conseil de l'Europe sur l'orientation sexuelle, l'identité et l'expression de genre, et les caractéristiques sexuelles et réexaminera une version révisée lors de la prochaine réunion de l'ADI-SOGIESC.

Date et lieu de la 2ème Rencontre ADI-SOGIESC

- Le Comité a convenu de tenir sa 2e réunion à Strasbourg les 29 et 30 octobre 2024 et sa 3e réunion à Malte entre le 19 et le 21 mai 2025 dans le cadre du Forum européen IDAHOT+ accueilli par Malte;
- Le Comité a remercié le délégué de Malte pour son aimable offre d'accueillir la 3ème réunion ADI-SOGIESC et a chargé le Secrétariat de donner suite à cette invitation.

Le Comité a adopté le présent rapport abrégé de réunion.

Autres observations

Néant.

English version**AGENDA**

1. Opening of the meeting
2. Adoption of the Agenda
3. Election of Chair and Co-Chair
4. Terms of Reference and workplan
5. Thematic review of the implementation of Recommendation CM/Rec(2010(5) of the Committee of Ministers to member States on measures to combat discrimination on grounds of sexual orientation or gender identity
6. Full review of Recommendation CM/Rec(2010)5
7. Draft Committee of Ministers Recommendation on the Equality of Rights of Intersex Persons
8. Draft Glossary on Sexual Orientation, Gender Identity and Expression and Sex Characteristics
9. Date and place of the next meeting
10. Adoption of the Abridged Report and any other business

Version française**ORDRE DU JOUR**

1. Ouverture de la réunion
2. Adoption de l'ordre du jour
3. Élection du président et du coprésident
4. Mandat et plan de travail
5. Examen thématique de la mise en œuvre de la Recommandation CM/Rec(2010(5) du Comité des Ministres aux États membres sur des mesures visant à combattre la discrimination fondée sur l'orientation sexuelle ou l'identité de genre
6. Examen complet de la Recommandation CM/Rec(2010)5
7. Projet de Recommandation du Comité des Ministres sur l'égalité des droits des personnes intersexes
8. Projet de glossaire sur l'orientation sexuelle, l'identité et l'expression de genre et les caractéristiques sexuelles
9. Date et lieu de la prochaine réunion
10. Adoption du rapport abrégé et autres questions

Annex/e II**List of participants / Liste des Participants**

Chair/Présidente: Yuri DE BOER (The Netherlands)

Vice-Chair/Vice-président: Aaron GIARDINA (Malta)

▪ **MEMBER STATES / ÉTATS MEMBRES**

ALBANIA/ALBANIE

Etleva SHESHI

Director of Social Inclusion and Gender Equality Policies
Ministry of Health and Social Protection, Tirana

ANDORRA/ANDORRE

ARMENIA/ARMÉNIE

AUSTRIA/AUTRICHE

Katja GERSTMANN

Deputy head of the department Socio-economic equality, international and EU affairs
Federal Chancellery Republic of Austria

AZERBAIJAN/AZERBAÏDJAN

BELGIUM/BELGIQUE

Danny JACQMOT

LGBTQIA+ expert
Equal Brussels

BOSNIA AND HERZEGOVINA/BOSNIE-HERZÉGOVINE

Saša LESKOVAC

Senior adviser
Agency for Gender Equality of Bosnia and Herzegovina, Ministry of Human Rights and Refugees of Bosnia and Herzegovina

BULGARIA/BULGARIE

CROATIA/CROATIE

Milena ČALIĆ-JELIĆ

Advisor in the Governmental Office for Human Rights and Rights of National Minorities, Zagreb

CYPRUS/CHYPRE

Aristos TSIARTAS

Head Officer of the Human Rights Section
Ministry of Justice and Public Order

CZECHIA / TCHÉQUIE

Jakub MACHAČKA

Head of Unit
Secretariat of the Government Council for Human Rights

Department of Human Rights and Protection of Minorities
Office of the Government of the Czech Republic

DENMARK/DANEMARK

Morten MØLGAARD VANDERSKROG

Special Advisor

Department of Gender Equality, The Danish Ministry of Digital Government and Gender Equality

ESTONIA/ESTONIE

Taavi TALUPUU

Advisor in the Equality Policies Department

Ministry of Economic Affairs and Communications

FINLAND/FINLANDE

Panu ARTEMJEFF

Senior Specialist

The Ministry of Justice, Helsinki

FRANCE

Jean-Marc BERTHON

Ambassadeur pour les droits des personnes LGBT+

Ministère de l'Europe et des Affaires Etrangères

GEORGIA/GÉORGIE

GERMANY/ALLEMAGNE

Kirsten Anja LEUBE

Desk Officer

Federal Ministry of Family Affairs, Senior Citizens, Women and Youth

GREECE/GRÈCE

Giannis GIANNOUSIS

Special Advisor on General Secretariat on Equality and Human Rights

Ministry of Social Cohesion and Family Affairs

HUNGARY/HONGRIE

ICELAND/ISLANDE

Kristín Þóra HARÐARDÓTTIR

Senior Legal Advisor

Prime Ministers Office- Department of Equality and Human Rights

IRELAND/IRLANDE

Louise WARD

Assistant Principal Officer

Department of Children, Equality, Disability, Integration and Youth

ITALY/ITALIE

Mattia PERADOTTO

Head of UNAR Office

Presidency of the Council of Minister

Agnese Nadia CANEVARI

Manager
National Office against racial discrimination - Department for Equal Opportunities

LATVIA/LETTONIE

Anna Eliza LAZDINA
Senior Desk Officer at Human Rights Division,
Department of International Organisations and Human Rights
Ministry of Foreign Affairs of the Republic of Latvia

LIECHTENSTEIN

LITHUANIA/LITUANE

Asta GEDZEVIČIŪTĒ
Advisor in Legislative Policy Group
The Ministry of Justice of Republic of Lithuania

LUXEMBOURG

Romaine BOEVER
Experte pour l'égalité des personnes LGBTIQ+
Ministère de l'Égalité des genres et de la Diversité

MALTA/MALTE

Aaron GIARDINA
Research and Policy Manager
Human Rights Directorate

Clayton MERCIECA
Head of SOGIESC Unit
Human Rights Directorate
Ministry for Home Affairs, Security, Reforms and Equality

(REPUBLIC OF) MOLDOVA/(REPUBLIQUE DE) MOLDOVA

Tatiana BUGA
Second Secretary
Ministry of Foreign Affairs of the Republic of Moldova

MONACO

MONTENEGRO

Mirjana PAJKOVIC
Director General for The Importance and Protection of Human Rights and Freedoms
Ministry for human and minority rights

NETHERLANDS/PAYS-BAS

Esther VAN DIJK
Director for Gender Equality and LGBTIQ+ Equality
Ministry of Education, Culture, Science, The Netherlands

Yuri DE BOER
Special Advisor & Policy coordinator LGBTIQ+ equality
Ministry of Education, Culture, Science

NORTH MACEDONIA/ MACÉDOINE DU NORD

Jasmina IVANOVA

State Advisor for Equal Opportunities
Ministry of Labour and Social Policy

NORWAY/NORVÈGE**Petter ANTHUN**

Adviser
Ministry of Culture and Equality

Yngve BRÅTEN

Senior Adviser
Norwegian Directorate for Children, Youth and family Affairs

PORTUGAL**João PEREIRA**

Policy Officer
Commission for Citizenship and Gender equality

Elsa FARIA

Policy officer
Commission of Citizenship and gender Equality

ROMANIA/ROUMANIE**Ramona Maria CIUCĂ**

Deputy to the Permanent Representative
Strasbourg

SAN MARINO/SAINT-MARIN**SERBIA/SERBIE****Tanja SREČKOVIĆ**

Independent advisor
Ministry for Human and Minority Rights and Social Dialogue

SLOVAK REPUBLIC/REPUBLIQUE SLOVAQUE**SLOVENIA/SLOVÉNIE****SPAIN/ESPAGNE****Alejandro DOMINGUEZ LA ROSA**

Head of area
General Directorate for real and effective equality for LGTBI , Ministry of Equality

SWEDEN/SUÈDE**Andrés ZANZI**

Senior Adviser
Division for Human Rights and Discrimination Issues, Ministry of Employment

SWITZERLAND/SUISSE**Michel MONTINI**

Scientific Assistant / adjoint scientifique
Federal Office of Justice / Office fédéral de la justice

TÜRKIYE

UKRAINE

Iryna BOROVIETS

Deputy Foreign Minister of Ukraine

Zoryan KIS

Second Secretary

Ministry of Foreign Affairs of Ukraine

UNITED KINGDOM/ROYAUME UNI

Daniel (Dan) BUCKETT

Senior LGBT policy advisor

UK Government's Equality Hub- LGBT+ Team

Sean FINCH

Head of LGBT+ International, Workplace, Asylum and Resettlement, and Hate Crime Policy
Government Equalities Office

- **STATES WITH AN OBSERVER STATUS / ETATS AYANT UN STATUT D'OBSERVATEUR**

UNITED STATES OF AMERICA/ ETATS-UNIS D'AMERIQUE

Jessica STERN

U.S. Special Envoy to Advance the Human Rights of LGBTQI+ Persons, Washington, DC

- **COUNCIL OF EUROPE COMMITTEES AND BODIES/ COMITES ET ORGANES DU CONSEIL DE L'EUROPE**

F-67075 Strasbourg cedex, France

Tel. (switchboard/standard): +33 (0)3 88 41 20 00 Web: www.coe.int

Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE)/

Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE)

Website: <http://assembly.coe.int/default.asp>

Elodie FISCHER

Secretariat; PACE Committee on Equality and Non-Discrimination/
Commission de l'APCE sur l'égalité et la non discrimination

**Council of Europe's Office of the Commissioner for Human Rights/
*Bureau du Commissaire aux droits de l'homme du Conseil de l'Europe***

Tara BEATTIE

Adviser, Division III

Charlotte ALTENHÖNER-DION

Adviser, Division I

European Commission against Racism and Intolerance (ECRI)/

Commission européenne contre le racisme et l'intolérance

Website: <https://www.coe.int/en/web/european-commission-against-racism-and-intolerance>

Michael FARRELL

Member of ECRI on behalf of Ireland

Steering Committee on Anti-Discrimination, Diversity and Inclusion (CDADI)

Erik ADELL HELLSTRÖM

CDADI Chair

Deputy Director for EU- and International Affairs

Division for Discrimination Issues, Human Rights and Child Rights Policy

Ministry of Employment, 103 33 Stockholm, Sweden

Gender Equality Commission (GEC)/ *La Commission pour l'égalité de genre*

Ralph KASS

Chair, Gender Equality Commission

Cécile GRÉBOVAL

Programme Manager Gender Mainstreaming

Gender Equality Adviser, Gender Equality Division

Steering Committee on the rights of the child (CDENF) /

Comité directeur pour les droits de l'enfant

Ružica BOŠKIĆ

Vice-Chair of the CDENF / Vice-Présidente du CDENF

Secretary, Ministry of Labour, Family, Social Affairs and Equal Opportunities, Slovenia

Katrin UERPMANN

Secretary of the CDENF

European Committee on Legal Co-operation (CDCJ)/**Comité européen de coopération juridique**Website: <https://www.coe.int/en/web/cdcj>**Anahit ABRAHAMYAN**

CDCJ representative to CDADI and ADI-SOGIESC

Head of Department of International Legal Cooperation, Ministry of Justice of Armenia

Gerald DUNN

Head of Division

- **EUROPEAN UNION INSTITUTIONS / INSTITUTIONS DE L'UNION EUROPEENNE**

EUROPEAN PARLIAMENT / PARLEMENT EUROPEEN**Petra KURTOVIC**

Secretary-General

European Parliament's LGBTI Intergroup

EUROPEAN COMMISSION / COMMISSION EUROPEENNEWebsite: <http://europa.eu.int/>**DG for Justice and Consumers / DG pour la justice****Nadege DEFRERE**

DG Justice and Consumers

Francesco ZOIA-BOLZONELL

Policy Officer, EU Policies, DG Justice and Consumers

Miguel CHAMBEL

Policy officer, European External Action Service (EEAS)

**EUROPEAN UNION AGENCY FOR FUNDAMENTAL RIGHTS (FRA) /
AGENCE DES DROITS FONDAMENTAUX DE L'UNION EUROPEENNE**Website: <http://fra.europa.eu>**Miltos PAVLOU**

EU LGBTIQ Survey Manager

- **INTERNATIONAL ORGANISATIONS / ORGANISATIONS INTERNATIONALES**

WORLD BANK / BANQUE MONDIALEWebsite: www.worldbank.org**Dominik KOEHLER**

Social Development Specialist, Washington DC, USA

- **OBSERVERS: INTERNATIONAL NGOs / ONG INTERNATIONALES**

EUROPEAN FORUM OF LGBT CHRISTIAN GROUPS / FORUM EUROPÉEN DES GROUPES CHRÉTIENS LGBT**Misza CZERNIAK**

Co-President

EUROPEAN LESBIAN* CONFERENCE (EL*C) / CONFÉRENCE EUROPÉENNE LESBIENNE* (EL*C)**Illaria TODDE**

Advocacy Director, EL*C - Eurocentralasian Lesbian* Community, Brussels

Aida YANCY

Advocacy Officer, EL*C - Eurocentralasian Lesbian* Community, Brussels

ILGA-EUROPE (EUROPEAN REGION OF THE INTERNATIONAL LESBIAN, GAY, BISEXUAL, TRANS AND INTERSEX ASSOCIATION / BRANCHE EUROPÉENNE DE L'ASSOCIATION INTERNATIONALE LESBIENNE, GAY, BISEXUAL, TRANS ET INTERSEX) INTERNATIONAL LESBIAN, GAY, BISEXUAL, TRANSGENDER, QUEER AND INTERSEX**Katrin HUGENDUBEL**

Advocacy Director, ILGA-Europe, Brussels

Cianán B. RUSSELL, Ph.D. (EN: they/them, ES: elle/le/*e)

Senior Policy Officer, ILGA-Europe, Brussels

YOUTH & STUDENT ORGANISATION (IGLYO) / ORGANISATION INTERNATIONALE DES JEUNES ET ÉTUDIANTS LESBIENNES, GAYS, BISEXUELS, TRANSGENRES, QUEER ET INTERSEXUÉS (IGLYO)**Bella FITZPATRICK**

Executive Director, IGLYO

Ru ÁVILA RODRÍGUEZ

Policy & Research Manager, IGLYO, Brussels

ORGANISATION INTERSEX INTERNATIONAL EUROPE (OII) / ORGANISATION INTERSEX INTERNATIONAL EUROPE (OII)**Dan Christian GHATTAS**

Executive Director, OII Europe, Berlin

Jana HUGO

Policy Officer, OII Europe, Berlin

RAINBOW CITIES NETWORK / RÉSEAU DES VILLES ARC-EN-CIEL**Jose Manuel ROSAS VAZQUEZ**

Managing Director, Rainbow Cities Network, Germany

TRANSGENDER EUROPE (TGEU) / TRANSGENRE EUROPE (TGEU)**Richard KÖHLER**

Policy Team Lead, Berlin

Farah ABDI

Policy Officer, Berlin

- **AD HOC PARTICIPANTS/SPEAKERS / PARTICIPANTS/INTERVENANTS AD HOC**

Erik ADELL HELLSTRÖM

Chair of the Steering Committee on Anti-discrimination, Diversity and Inclusion (CDADI)

Chiara D'AGNI

Communication Officer, EQUINET

- **SECRETARIAT**

Directorate of Equal Rights and Dignity / *Direction de l'égalité en droits et en dignité***Jeroen SCHOKKENBROEK**

Director of Directorate of Equal Rights and Dignity

Hallvard GORSETH

Head of the Anti-discrimination Department

Charlotte GILMARTIN

Co-Secretary of the CDADI, Co-Secretary of the GEC/ADI-AI
Anti-discrimination Department

Evgenia GIAKOMPOULOU

Head of SOGIESC Unit, Secretary of the ADI-SOGIESC
Anti-Discrimination Department

Ellsworth CAMILLERI

Co-Secretary of the ADI-SOGIESC
SOGIESC Unit, Anti-Discrimination Department

Gabriella CALLEJA

Seconded official., Senior Policy Advisor
SOGIESC Unit, Anti-Discrimination Department

Ljiljana STOJISAVLJEVIC

Assistant to the Secretary of the CDADI
CDADI Division, Anti-Discrimination Department

Carla PALMIERI

Administrative Assistant
SOGIESC Unit, Anti-Discrimination Department